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presidenta de la Diputació
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no vol ser 

i no serà només
una repartidora
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amb tres escenaris
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L’Escola Anglesola tindrà
nova climatització
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Carla González: “Tinc el cor
verd i groc, del Manyanet”

Les Corts crea un objecte 3D
per fer la ciutat més inclusiva
L’Ateneu de Fabricació ha desenvolupat un suport que garanteix l’autonomia de les persones cegues pàg 6

DEBAT OBERT pàg 10

Divisió al petit comerç 
sobre si obrir o tancar 
els diumenges

ES FARÀ A LES CORTS pàg 3

Aragonès, sobre el conveni
per al futur Hospital Clínic:
“És un moment històric”
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SALUT4La Generalitat, el Con-
sorci Hospital Clínic, la Universi-
tat de Barcelona, la Diputació de
Barcelona i els ajuntaments de
Barcelona, l’Hospitalet de Llo-
bregat, d’Esplugues de Llobregat
signaven dilluns el conveni per
construir el nou campus de salut
del Clínic a les instal·lacions del
servei d’esports de la Universitat
de Barcelona, situats a la zona de
la Diagonal, al barri de la Mater-
nitat i Sant Ramon.

Les administracions es com-
prometen a tirar endavant
aquest macroprojecte, que es
planteja, ja no només de ciutat i
de regió metropolitana, sinó “de
país”. Tot i això, encara no s’ha
començat a treballar en un ca-
lendari d’actuacions, en les in-
versions que seran necessàries ni
com serà aquest pol assistencial,
de recerca i docència.

“MOMENT HISTÒRIC”
El president, Pere Aragonès, afir-
mava dilluns que l’objectiu és
que l’Hospital Clínic sigui “un
dels campus de salut més avan-
çats d’Europa”. “Hi ha temps his-
tòrics en què s’imagina el futur,
però hi ha moments històrics en
què el futur es construeix, i avui
és un dia d’aquests”, remarcava el
president, que va voler agrair a to-
tes les institucions que han signat
el conveni la seva aposta per un
projecte “transcendent”. 

Al mateix temps, Aragonès
també va voler destacar que el pro-
jecte no és “un bolet aïllat” en in-
versions científiques i de salut a
Catalunya i que s’afegirà a “in-
fraestructures de primer nivell”,
com el Barcelona Supercomputing
Center (BSC), i a altres que s’estan
projectant, entre les quals el Bio-
pol de l’Hospitalet. Aragonès com-

parava el futur campus del Clínic
amb una “ròtula” que enllaçarà la
transformació urbanística d’a-
questa part de Barcelona amb
l’àrea metropolitana del Llobregat.   

Per la seva banda, el conseller
de Salut, Manel Balcells, afirma-

va durant l’acte que “avui acaba
una etapa de preparació que per-
met un acord interinstitucional per
traslladar el futur Hospital Clínic
de Barcelona”. “Avui es produeix
la consolidació d’un nou pol de re-
cerca biomèdica amb una trans-
formació urbanística de les més

importants que tindrà aquest país
en els darrers temps”, afegia.

Així mateix, l’alcalde, Jaume
Collboni, assenyalava que el nou
Clínic mostra “el camí per avançar
amb una nova ambició barcelo-
nina, metropolitana i catalana en
els àmbits de la salut i la recerca”
i defensava que cal apostar per
“una Barcelona metropolitana
sense perifèries, sinó amb noves
centralitats”. El batlle barceloní
també va afirmar que un altre ob-
jectiu és que l’ampliació de l’L3 del
metro arribi al nou Clínic, al ma-
teix temps que va dir que espera
que el nou centre hospitalari per-
meti “millorar" la qualitat assis-
tencial als barris de l’Eixample, les
Corts, Sants i Gràcia.

EL CAMPUS DE SALUT
El conveni fixa un marc conjunt
de col·laboració entre totes les ins-

titucions per promoure el des-
envolupament urbanístic per a la
construcció del nou campus al
servei d’esports de la Universitat
de Barcelona. L’ampliació de
l’Hospital Clínic i el trasllat de la
Facultat de Medicina de la UB té
com a objectiu, segons indiquen
des del Govern, “augmentar les
seves potencialitats, com són l’a-
profundiment de la seva
excel·lència sanitària, universi-
tària, científica i tecnològica”.

Així, la futura construcció de
les noves instal·lacions permetrà
mantenir dispositius de l’hospital
també a les seus de Villarroel,
Plató i la Maternitat per cobrir les
necessitats de la població de refe-
rència. L’emplaçament actual de
l’hospital a l’Eixample inclourà ser-
veis assistencials, de docència,
recerca i innovació a mantenir i
nous equipaments municipals.

Més a prop del Clínic del futur
» Nou pas per a l’ambiciosa ampliació del Clínic després de l’acord signat entre tots els actors implicats

» El Govern vol que el nou centre sanitari sigui “un dels campus de salut més avançats d’Europa”

Generalitat, Hospital Clínic, la UB, els ajuntaments de Barcelona, l’Hospitalet, Esplugues i la Diputació han signat el conveni per a construir el nou Clínic. Foto: Laura Fíguls/ACN

Collboni aposta perquè
l’ampliació de la línia L3
del metro pugui arribar
fins al nou Clínic
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La lupa

Ala PAH sempre estem disposades a anar un
pas més enllà, a fer una altra volta de ros-
ca a les coses. Per reinventar-nos, per cridar
l’atenció, per denunciar i tornar a denunciar

les vulneracions sistemàtiques dels drets humans que
es continuen produint en aquest país.

Aquesta vegada ens hem llançat a crear una sèrie de
pòdcast anomenada El Megàfon, que volem que sigui
un punt de trobada; un espai on compartir i aprendre
al costat d’altres lluites socials. Vol ser un crit lliure per
donar tota la informació que es calla, que no surt als grans
mitjans de comunicació perquè és incòmoda o perquè
ja no és notícia. S’ha normalitzat el que no és normal.

Ens agradaria crear un efecte mirall per acabar amb
la sensació que estem soles, que el teu problema no
té solució. Un espai on comprendre que perdre la fei-
na o no poder pagar el pis no és una cosa vergonyo-
sa. Entendre que, en canvi, especular amb béns de pri-
mera necessitat o explotar altres persones tampoc és
un exemple d’èxit.

El vulnerable té, a més de l’estigma social, la pres-
sió de sentir-se culpable per la situació, en un món on
et persegueixen perquè compleixis els teus deures,
però on, en canvi, has de lluitar pels teus drets.

El Megàfon vol ser una crida per unir forces, per
arribar a aquesta majoria que se sent minoria. Per do-
nar la paraula a les persones que ja estan lluitant per-
què puguin explicar com s’organitzen.

El dret a un habitatge digne és la nostra reivindi-
cació des de fa 14 anys, però, per desgràcia, les dife-
rents problemàtiques que poden tenir una persona o
una família no tenen per què ser només d’habitatge.

Ho veiem contínuament a les nostres assemblees. Per-
sones que hi arriben amb un problema per pagar l’ha-
bitatge, però que a més pateixen alguna violència, una
malaltia o racisme, i així podem anar-hi sumant pro-
blemàtiques.

És per aquest motiu que pensem que les lluites han
d’anar unides i entrellaçades, però, per sobre de tot,
han de cooperar les unes amb les altres.

Efectivament, som moltes les persones que creiem
que un altre món amb drets humans per a tots és pos-
sible, però no podem continuar fent-ho per separat.
Hem d’anar totes juntes. No oblidem que ens volen
per separat.

Nosaltres també n’hem hagut d’anar aprenent i,
per exemple, sense l’ajuda incondicional de Radi Ni-
kosia, aquest projecte segurament mai hauria vist la
llum. Gràcies!

I, per sobre de tot, desitgem que el 2024 sigui un
any ple de drets humans.

Sí que es pot!

El vulnerable té, a més de
l’estigma social, la pressió de

sentir-se culpable per la situació

NLes millors
perles

El passatger d’un avió va obrir la porta d'emergència i va
caminar per l'ala. Feia una hora que l’aeronau estava aturada

a l'aeroport de la Ciutat de Mèxic sense aire condicionat.
L’home va ser detingut per no voler continuar passant calor.

La Gioconda, la pintura més coneguda del món per a
molts, ha acabat ruixada de sopa arran d’una protesta

de dues ecologistes. Sort que un vidre blindat protegeix
l'obra de Leonardo da Vinci des del 2005.

Les bessones Amy Khvitia i Ano Sartania, de Geòrgia, van ser
robades i venudes en néixer. Molts anys després, s’han

trobat a TikTok i no només han descobert que són germanes.
També han buscat la seva mare biològica i l’han trobat.

Un home va anar al metge perquè feia setmanes que
tenia mal de cap. La culpable era una petita aranya

que li havia entrat per una de les seves orelles, on estava
començant a construir un niu.

LA FOTOJannik Sinner
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per Noelia Riaño, activista de la PAH de Barcelona

‘El Megàfon Pòdcast’, un punt de trobada
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L’aturen per una infracció al districte i
acaba detingut pel que duia al maleter1

2
Una capsa de Mistos que reivindica el pop
art al barri de la Vall d’Hebron

El parc de les Cascades, un oasi que connecta la
Vila Olímpica amb les platges de Barcelona

Un tresor mig amagat a la muntanya, 
el parc de la Creueta del Coll

El + llegit línialescorts.cat

3

4

5

Retard per a l’estrena del parc 
de la Colònia Castells

Les cartes d’opinió es poden enviar a: opinio@comunicacio21.com 

Línia Les Corts no comparteix necessàriament les opinions que 
els signants expressen en aquesta secció ni se’n fa responsable.

A les xarxes

@AntonioMaestre: Un jutge ha escrit que
Rússia va anticipar a Puigdemont que en-
vairia Ucraïna. Encara hi ha qui no vol veure
el problema que tenim amb la judicatura.

@FonsiLoaiza: S'han destapat 440.000 ca-
sos de pederàstia a l'Església. No hi ha ha-
gut cap denúncia d'Abogados Cristianos.
Mentrestant, porten un cartell als tribunals.

#AbogadosCristianos

@amestev: Los Javis toquen el cel i arra-
sen amb sis premis de sis possibles als
Feroz. Rècord històric dels premis. Són
molt grans.

#LosJavis #Puigdemont

Safata d’entrada

“No hi ha document
de cultura que no
ho sigui, alhora, de

barbàrie”, va escriure Walter
Benjamin. Per a certs oportu-
nistes que mai no miren més
enllà dels seus interessos im-
mediats, tornar al passat resulta
el paradís perdut que somien a
recuperar; un etern retorn de
“personalismes” excloents –re-
duccionistes- que es fan acom-
panyar d’una perversa psicolo-
gia social (com va ser la de
Milton Friedman) per esgri-
mir la seva particular creença
sobre la “irreversible
rigidesa” de les lleis so-
cials, assumint-les com
si es tractés de la llei de
la gravetat, pretenent
que la beneeixi una ciu-
tadania no ja passiva,
sinó ignorant. La ma-
joria dels lideratges han repre-
sentat aquest caràcter sòrdid de
la dominació, les seves obres
resten plasmades a cada mo-
ment de la història. 

Quan la barbàrie es va civi-
litzar segons les dues defini-
cions –el salvatge i l’estran-
ger– va néixer l’espant. Quants
milions de persones fugen del
primer tipus de brutalitat cre-
uant els mars per topar-se amb
un segon tipus de crueltat?
Quants milions d’individus con-
demnats a patir l’atrocitat de la
cobdícia travessen el mar i ca-
uen, després, en la ferocitat de
la indiferència. La civilització no
suprimeix la barbàrie, la per-
fecciona, deia Voltaire.

Ni l’odi ni la difamació ens
separaran de les nostres con-

La geometria de l’esperit
per Francesc Reina

tradiccions, i és aquesta sín-
tesi de contraris, el mutu
contrapunt del blanc i el ne-
gre on l’encreuament entre
llum i foscor ens il·lumina i
ens defineix. Entre allò que es
diu i allò que s’acaba fent es
forma part del nostre com-
portament, molt llunyana
està la possibilitat de contro-
lar-ho (cada cop està més re-
gat d’autoritats, consumis-
me i aïllaments). És impos-
sible separar-nos de les cir-
cumstàncies: per la pressió
del grup, la imposició d’en-

càrrecs, la publicitat, les or-
dres, els deures...

Adolf Eichmann, respon-
sable logístic de l’holocaust
nazi, no era un diable sinó un
home comú, amb sentiments
de tendresa, que va voler fer
bé la seva feina, ser eficaç en
la peculiar producció en ca-
dena de l’extermini. Complia
ordres sense conviccions
ideològiques ni morals. “No hi
ha un vermell més intens que
els grisos de Gernika”, canta
Drexler. Per què una ciutat
que no representava el més

mínim objectiu militar va ser
destruïda per 40 tones de
bombes? Per què la gent nor-
mal, que ni és malvada ni té
més pretensions, s’involucra
a la vilesa? Cendra i boira. Ja
ningú no es pot sentir segur
en aquest món, la banalitat
del mal implica tothom. “L’e-
tern murmuri dels de fora”, va
comentar Foucault.

Hannah Arendt, a la seva
obra La condició humana,
insistia a distingir el conei-
xement del pensament, i so-
bre aquest segon, destacava la

importància de tenir
un constant diàleg
intern, on cadascú ha
de jutjar les seves
pròpies accions. Pot-
ser és aquesta la
manca de reflexió
l’explicació del per-

què les persones bones fem
coses dolentes.

Quan es destinen més di-
ners a micròfons i armes i
menys a mestres (per al seu
reciclatge, als seus suports, a
la seva vocació), la cosa no va
bé. Penso ara en l’informe
PISA. Quan per fi es con-
demna un terratinent per
robar 20 milions de litres
d’aigua (ara seran investiga-
des la Casa d’Alba i la del to-
rero ‘El Litri’), l’esperança es
precipita i s’enreda feliç-
ment entre els arbres.

Potser és aquesta manca de
reflexió l’explicació del perquè les
persones bones fem coses dolentes

Els semàfors

L’Ateneu de Fabricació de Les
Corts ha presentat una creació
puntera, amb impressions 3D,

per facilitar la vida autònoma de
les persones amb discapacitats
visuals. Es tracta d’un suport per

a una eina essencial per al seu
dia a dia a la ciutat.

pàgina 6Ateneu de Fabricació

Barcelona començarà a aplicar
el Pla Clima per millorar les

condicions climàtiques a les
aules. Ho farà primer als centres
amb necessitats urgents, entre

els quals hi ha l’escola Anglesola
de les Corts. Algunes veus

avisen que arriba tard.
pàgina 6Ajuntament

Un any més, l’Institut de Cultura
de Barcelona ha organitzat 

el Barcelona Districte Cultural,
un circuit estable d’espectacles
als districtes que busca apropar

la cultura a la ciutadania per
convertir-la en un agent 

cultural actiu.
pàgina 6Bcn Districte Cultural
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INCLUSIÓ4Les persones amb
discapacitat visual tenen molts
obstacles per poder moure’s de
manera autònoma per la ciutat.
Els semàfors, per exemple són
senyals visuals. Has pensat mai
què implica això per a les per-
sones amb discapacitat visual?

Segur que has escoltat algu-
na vegada el senyal acústic dels
semàfors adaptats, però com és
que no sona sempre? El senyal
dura un cicle de verd i funciona
a demanda, l’activen els usuaris
amb un comandament a dis-
tància. El mateix aparell ser-
veix per obtenir informació de la
xarxa de TMB i per ubicar l’en-
trada d’alguns edificis.

UN COMANDAMENT A MÀ
Posa’t de nou en situació i ima-
gina’t arribar a un pas de zebra,
portes un bastó o el gos pigall
agafat en una mà, a més plou i
dus un paraigua per no mullar-
te, i sense que et caigui res, has
d’agafar el comandament, treu-
re’l i prémer el botó pertinent.
Tot enmig de la gentada.

Van ser els mateixos usuaris
de l’Institut Municipal de Per-
sones amb Discapacitat que van
expressar la dificultat  que els su-
posava aquesta situació, i així va
néixer el projecte 3D per a tot-
homde la mà de l’Ateneu de Fa-
bricació de les Corts.

Els ateneus de fabricació són
entitats de l’Ajuntament que te-
nen l’objectiu de promoure que
la ciutadania aprengui a fer ser-
vir les eines de disseny digital,
així que estan oberts a idees i
projectes de tothom. L’Ateneu de
les Corts té com a eix vertebra-
dor la inclusió social i és aquest

nexe el que ha portat la creació
d’un suport per al comanda-
ment a distància que activa els
semàfors. Es pot posar al bastó
o a l’arnès dels gossos pigall i en
facilita l’accés i ús. La peça està
feta amb un disseny digital i
creat amb impressora 3D.

Roger Vilardell, coordina-
dor de l’Ateneu de Fabricació de
les Corts, explica que un dels
punts més positius del projecte

ha estat “la implicació directa de
l’usuari final. Les mateixes per-
sones que faran servir l’eina són
les que anaven venint a testar el
que anàvem creant”. Aquest tes-
teig va portar-los a conèixer,
per exemple, que “hi ha bastons

de diferents diàmetres, i arnesos
de diferents tipus”, recorda Vi-
lardell. La peça creada s’ha adap-
tat tenint en compte aquestes di-
versitats.  A més, el suport és re-
sistent als cops, queda fixat per
evitar pèrdues, i té una forma er-
gonòmica. Ja es pot adquirir a
través del Banc del Moviment.

Vilardell destaca que “el dis-
seny digital permet guardar  l’ar-
xiu i modificar-lo en qualsevol
moment”. Per això, afegeix, “si
algú ve amb una necessitat es-
pecífica es pot ajustar el disseny”.
Només cal demanar cita a l’Ate-
neu de Fabricació de les Corts.

JOCS INCLUSIUS
L’Ateneu també ha creat jocs de
taula inclusius amb peces que te-
nen formes, mesures i textures
diverses per facilitar que qual-
sevol hi pugui jugar. S’han fet
amb màquina de tall làser i res-
ponen a una necessitat de les fa-
mílies que trobaven a faltar eines
per gaudir plegades.

Un suport i un joc inclusiu. Foto: Josbel A. Tinoco

L’objecte fet amb impressió 3D
que fa la ciutat més inclusiva

» És un suport que garanteix l’autonomia de les persones cegues
» El ‘3D per a tothom’ neix a l’Ateneu de Fabricació de les Corts

“Si algú ve amb una
necessitat específica
podem ajustar el
disseny del suport”

Torna el Barcelona Districte
Cultural a les Corts

CULTURA4Tot a punt perquè
comenci una nova temporada
del Barcelona Districte Cultural
a les Corts. El circuit ofereix al
districte més de trenta funcions
de música, dansa, circ, teatre i ci-
nema a diversos equipaments.
En aquesta edició, els escenaris
seran els centres cívics Can Deu,
Tomasa Cuevas i el Joan Oliver
‘Pere Quart’.

Entre les propostes hi haurà
produccions especials per a les es-
coles i els instituts dels barris i, a
més, algunes aniran acompa-
nyades de xerrades o activitats

complementàries perquè el veïnat
se senti partícip de la cultura.

Així, els dos primers especta-
cles seran el pròxim 9 de febrer
als centres cívics Joan Oliver
‘Pere Quart’ i Can Deu. D’una
banda, al primer actuarà la com-
panyia CapGira amb l’espectacle
musical ‘Rebobina’. I al segon
equipament ho farà l’espectacle
de teatre de Nan Valentí ‘La Pri-
mera i les mestres de la Repú-
blica’. Per la seva banda, el primer
espectacle al Centre Cívic To-
masa Cuevas serà el circ de Los
Colgados el pròxim 16 de febrer.

Moment de l’obra ‘Rebobina’ que es farà a les Corts. Foto: Ajuntament

Serveis | Les Corts té nova seu del PIAD
La regidora de Feminismes, Igualtat i Memòria Democràtica, Raquel Gil, i

el regidor de les Corts, David Escudé, van inaugurar ahir al matí la nova
seu del Punt d’Informació i Atenció a les Dones (PIAD) del districte.

L’Escola Anglesola ja no patirà
la calor l’estiu del 2025

EDUCACIÓ4En el marc del Pla
Clima Escola Barcelona, el pro-
jecte municipal per climatitzar 
escoles i evitar que alumnes i
professors tornin a viure episodis
de molta calor l’estiu que ve, l’A-
juntament ha anunciat les pri-
meres obres de millora en dife-
rents escoles de la ciutat.

Concretament, aquest es-
tiu –durant les vacances lectives–
està previst començar a arre-
glar la situació de 24 escoles de
la ciutat amb una inversió de 100
milions d’euros i la previsió del
consistori és que el 2029 s’hagi

completat la transformació de
170 escoles municipals sota el
marc del Pla Clima.

Així doncs, en el cas de les
Corts, l’Escola Anglesola serà l’ú-
nica del districte que es beneficiï
del Pla Clima en aquestes prime-
res actuacions a 24 centres. 

Aquesta iniciativa municipal
també té com a objectiu assegurar
la qualitat de l’aire i el confort tèr-
mic de l’alumnat i els professors
durant els mesos freds. Tot plegat,
perquè a les escoles la preocupa-
ció sigui aprendre, i no si fa calor
o fred a les aules.
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4Torna Carnaval! Una festa que
captiva amb el seu encant efer-
vescent i els colors que omplen els
carrers de la ciutat amb una ale-
gria contagiosa. 

Durant aquesta setmana sin-
gular se celebren tradicions molt
especials i diferents entre si. Co-
mença amb Dijous Gras, el 8 de
febrer, que convida a seure a
taula per gaudir dels seus popu-
lars àpats suculents. L’endemà
és l'arribada de la Reina Carnes-
toltes que fa somriure amb il·lu-
sió a tothom. Amb el cap de set-
mana, el dissabte es presenta
com una dansa animada per als
barris, amb rues de música i dan-
sa que conviden a participar i
crear records irrepetibles. I amb
el Dimecres de Cendra, tot cul-
mina amb un toc de nostàlgia,
com una abraçada d’adeu a la fes-
ta i l'enterrament de la sardina,
mentre s’espera el retorn de la
pròxima celebració. 

Al districte de les Corts podeu
viure amb intensitat la setmana
de Carnaval amb una gran pro-
posta d’activitats pensades per a
tots els públics. Consulteu la pro-
gramació detallada al web ajun-
tament.barcelona.cat/lescorts.

DIJOUS GRAS
El pròxim dijous 8 de febrer es
posarà en marxa la celebració
del Carnaval i ho farà amb tota
una explosió de diversió i crea-
tivitat. Un dia en què el menjar
serà el protagonista indiscutible.
Davant del Centre Cívic Tomasa
Cuevas – Les Corts hi haurà el
16è concurs de truites, que està
obert a tota la ciutadania: tot-
hom hi podrà presentar tantes

truites com vulgui per aspirar a
la victòria. 

A més, totes les persones par-
ticipants que vagin disfressades
de personatges de cinema op-
taran a un premi sorpresa! La
truitada popular compta amb la
col·laboració del grup Mou-te i, el
concurs de truites, amb l’Espai
Jove Ca La Panarra i l’Espai d’A-
dolescents Jovecardí. També hi

haurà una activitat de maqui-
llatge en obert i actuacions de
ball en línia.

Més enllà del menjar, els in-
fants podran gaudir d’una jorna-
da de contes a la biblioteca Les
Corts – Miquel Llongueras i del ta-
ller de màscares que organitza l’es-
pai d’adolescents Jovecardí.

L’ARRIBADA DE LA REINA
La Reina Belluga, provocadora i
exagerada, és la reina indiscuti-
ble del Carnestoltes. La prota-
gonista de l’Arribo, que inaugu-
ra les festes, i fa els seus discursos
satírics i entremaliats. 

A les Corts, la Reina arribarà,
en col·laboració amb els Dia-
bles de les Corts, el divendres dia
9 de febrer, a les 17 h, a la plaça
Comas. Abans, a partir de les
16.30 h, els infants podran gau-
dir de tallers infantils. Un cop
acabada la benvinguda de la
reina, el centre cívic Joan Oliver
‘Pere Quart’ acollirà l’especta-
cle “Rebobina”, per a infants de
més de cinc anys, dins el cicle
Barcelona Districte Cultural. Hi
haurà un photocall per fer-se fo-
tos amb les disfresses i altres sor-
preses preparades!

RUA DE CARNAVAL
La matinal de dissabte, per anar
escalfant motors de cara a la rua,
arriba ben farcida d’activitats al
Mercat de les Corts: obsequis pels
qui vagin disfressats al mercat, i un
taller infantil de màscares.

Com ja és tradició, el dissabte a
partir de les 16.30 h tornarà la rua
de Carnaval amb tota la seva es-
plendor, gràcies a les comparses
plenes de colors, música desen-

frenada i danses estrambòtiques.
Així, les entitats, associacions, veïns
i veïnes de les Corts sortiran als car-
rers per compartir amb la comu-
nitat la festa més esbojarrada de l’a-
ny. Enguany, la sortida s'ubicarà al
carrer Cardenal Reig amb l’avin-
guda Sant Ramon Nonat, i el re-
corregut serà: Cardenal Reig, pas-
satge Xile i avinguda Sant Ra-
mon, a l'altura de la carretera de

Collblanc. A les 18 h, quan la rua
hagi acabat, es farà l’entrega de
premis i la comparsa més original,
la més marxosa, la més elaborada,
la més sostenible, la més reivindi-
cativa i la més “Cortsenca” rebran
xecs regal. La inscripció de les
comparses estarà oberta fins al 2
de febrer, a l’adreça electrònica di-
recció SP_TRlescorts@bcn.cat. 

FINS AVIAT CARNAVAL
El dimarts 13 de febrer, a partir de
les 17.30 h, els infants podran
aprendre anglès amb els contes del
cicle Lletra Petita, a la biblioteca
Montserrat Abelló. Finalment, el di-
mecres 14 de febrer, després d’u-
na setmana de molta gresca i dis-
bauxa, tindrà lloc la clausura de les
festes del Carnaval a la plaça Co-
mas, a les 20 h,  amb l'enterrament
de la sardina i un espectacle de foc.
Tot el veïnat podrà participar en
aquesta darrera celebració amb
una sardinada popular i un es-
pectacle pirotècnic teatral que re-
presentarà el final del regnat de la
Reina Carnestoltes a mans de la Ve-
lla Quaresma. L’espectacle anirà a
càrrec dels Diables de les Corts. En-
terrada la sardina, ens acomiada-
rem de la festa fins al 2025!

S’acosta Carnaval, festa 
de gresca i disbauxa!

» Dijous Gras donarà el tret de sortida a les activitats, que s’allargaran fins al Dimecres de Cendra
» La inscripció de les comparses per participar en la rua estarà oberta fins al 2 de febrer 

L’emblemàtic
concurs de truites

arriba a la 16a edició

Les Corts viurà un any més Carnaval amb activitats pensades per a tothom. Fotos: Ajuntament

CONTINGUT ELABORAT AMB LA COL·LABORACIÓ DE L’AJUNTAMENT DE BARCELONA

La rua sortirà de
Cardenal Reig amb
Sant Ramon Nonat
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Lluïsa Moret
Presidenta de la Diputació de Barcelona (PSC)

“Acompanyarem els ajuntaments
en la regulació dels lloguers”

El Foment de Molins de Rei és
l’escenari triat per Lluïsa Moret,
presidenta de la Diputació

de Barcelona, viceprimera secretà-
ria del PSC i alcaldessa de Sant Boi,
per rebre el Línia. És migdia i ha
estat tot el matí visitant diversos
municipis del Baix Llobregat, on ha
volgut escoltar les necessitats dels
ajuntaments. Moret reivindica en
aquesta entrevista que l’ens provin-
cial és molt més que una “repartidora
de diners” i defensa la seva funció. De
fet, acabem la conversa amb Moret
fotografiant-la davant d’un piano, un
encertat símil de la multitud de te-
cles que toca diàriament.

Fa just mig any que va ser inves-
tida presidenta de la Diputació
de Barcelona. És gairebé obligat
començar preguntant-li quin ba-
lanç fa d’aquests primers sis
mesos al càrrec. Ha pogut fer el
que preveia en aquest temps?
El temps és relatiu. Mai n’hi ha prou.
Però estic satisfeta, perquè tenim
un equip de govern capaç de tre-
ballar plegat. I això era un repte, ha-
vent-hi quatre forces polítiques.

El govern de la Diputació el for-
men el PSC, ERC, díscols de Junts
i els comuns. És més difícil de
gestionar aquest executiu que el
del mandat passat, que només
estava format pel PSC i Junts?
Era millor aquella fórmula?
No és comparable. Ni millor ni pit-
jor. Les diferents realitats ens per-
meten uns acords o uns altres. La
coalició PSC-Junts del mandat pas-

sat va funcionar. Era una bona
opció per reeditar, però el context
polític actual és un altre. Sigui com
sigui, estic orgullosa de l’actual go-
vern, que també està funcionant. 

Vostè va dir que volia trepitjar
els 311 municipis de la província
per conèixer de primera mà les
seves realitats i necessitats. Avui

n’ha trepitjat uns quants del Baix
Llobregat, però aquí juga a
casa... Quants n’ha pogut visitar
ja de fora de la seva comarca? En
porta el compte?
Aproximadament estem en una
vintena, més o menys.

Què li demanen quan fa aques-
tes visites? Quines són les urgèn-
cies principals que li traslladen
els municipis?
Hi ha de tot. Hi ha peticions comu-
nes que tenen a veure amb la se-
quera i la xarxa en baixa. Hi ha
municipis que no tenen recursos
per garantir unes bones condi-
cions d’aquesta xarxa de l’aigua.
Les demandes també van vincula-
des a inversions en equipaments
culturals o esportius, temes socials,
transició energètica i xarxa viària.

Després parlarem d’alguns d’a-
quests temes. Però segur que
també li parlen dels problemes
de finançament dels ajunta-
ments. A finals d’any, la Diputa-
ció va aprovar un fons econòmic
extraordinari per als municipis, i
la seva vicepresidenta, Candela
López, reclamava, en un article
d’opinió al Línia, juntament amb
l’alcalde del Prat, Lluís Mijoler,
un nou sistema de finançament

per als ajuntaments. Comparteix
la seva petició?
Una cosa és la realitat conjuntural i
una altra l’estructural; les dificultats
de finançament municipal. Tot ple-
gat s’ha vist agreujat per una situa-
ció conjuntural: la covid, el context

geopolític, la inflació... Per tant, el fi-
nançament  s’ha d’abordar des del
consens i la feina conjunta de totes
les institucions. 

En el seu discurs d’investidura va
dir que vol “apropar la Diputació
a la ciutadania”. Això ja li sentíem
dir a presidents anteriors com
Núria Marín, Marc Castells o
Mercè Conesa, però la Diputació,
conjuntament amb l’AMB, conti-
nua sent de les institucions més
desconegudes per la ciutadania,

sobretot a l’àrea metropolitana.
Què no s’està fent bé?
Per la mateixa naturalesa supra-
municipal de la Diputació, aquesta
qüestió és difícil. No és que els ciu-
tadans no entenguin què fa la Di-
putació, és que moltes vegades
tampoc entenen què fa la Gene-
ralitat o el mateix Estat. Els seus
interlocutors naturals són els
ajuntaments. Normalment, els
ciutadans no entenen de compe-
tències; entenen de necessitats. I
nosaltres entrem en contacte di-
recte amb els ecosistemes locals,
amb el teixit associatiu. Això és
participació i proximitat. El rol de
la Diputació es basa en la compli-
citat, la col·laboració i el suport.

Tot això va en la línia de trencar
la idea que la Diputació és només
una ‘repartidora de diners’ per als
ajuntaments, no?
No volem ser i no serem només
una repartidora de diners. El paper
de la Diputació és el de dotar de
recursos necessaris els municipis
que no els tenen perquè puguin
implementar les polítiques públi-
ques. De vegades, això significa re-
cursos econòmics, però també
recursos tècnics o d’altres tipus,
com ara facilitar la interlocució
amb altres nivells institucionals.4

A. Nadeu / F. J. Rodríguez
Fotografia: Joanna Chichelnitzky

“La salut mental
és una prioritat
que impacta
molt en joves
i gent gran”

“Reclamem 
les inversions
acordades 
en el decret 
de sequera”

Entrevista



9 | 

línialescorts.cat31 de gener del 2024

– Vostè defensa ampliar
l’aeroport del Prat, però també
aspira a combatre els efectes
del canvi climàtic i a potenciar
les infraestructures verdes.
Sembla contradictori...

– No ho és pas. Necessitem una
gran infraestructura que sigui
coherent amb la sostenibilitat.

– I com s’ha de fer?

– Per a això ja hi ha els experts.
Jo crec que no podem renunciar
ni a una cosa ni a l’altra.

3Ara que reflexionem sobre com
fer pedagogia perquè es conegui
la tasca de la Diputació, potser una
bona opció seria parlar del que
preocupa més els ciutadans, com
per exemple l’habitatge. Tot i que
no és de la seva competència, la Di-
putació estarà al costat dels ajun-
taments a l’hora d’aplicar la nova
llei de regulació dels lloguers?
Estarem al costat dels ajuntaments
sempre. Hem de veure com es des-
plega aquesta llei i com s’imple-
menta. Respectarem l’autonomia
local i els acompanyarem en les
seves decisions. I, en tot cas, ja els
acompanyem en el marc ampli de
les polítiques d’habitatge. Aquest és
un àmbit estratègic, i per això hem
creat una nova àrea de govern, la
d’Urbanisme i Habitatge.

Un altre dels principals neguits
dels ciutadans és la sequera. Està
preocupada per la situació que
ens podem trobar d’aquí a poc
temps? El PSC s’ha mostrat molt
crític amb la gestió del Govern
de la Generalitat al respecte...
En aquests moments és un dels pro-
blemes més greus que ha d’afrontar
Catalunya. Continuarem reclamant
que es facin les inversions acorda-
des en el decret de sequera, per part
de l’Agència Catalana de l’Aigua
(ACA), tant hídriques com hidràuli-
ques. Des de la Diputació estem a
disposició, des de la lleialtat institu-

cional, per ajudar i sumar, per ex-
emple, en aquelles inversions que
han de fer els ajuntaments. Més
enllà de les competències, estem a
disposició dels municipis per ajudar. 

La falta d’aigua està estretament
relacionada amb el risc d’incen-
dis. Tot i que som a l’hivern, ja hi
ha hagut algun ensurt en forma
de foc en alguns punts de la pro-
víncia. A l’àrea metropolitana
preocupen espais com Collse-
rola, des d’on avisen que un foc
podria ser catastròfic. Estem
prou preparats en cas que hi
hagi un incendi en aquesta o
qualsevol altra serra?
Hem de treballar per estar-ho. La
Diputació té la responsabilitat de la
gestió de 13 parcs naturals, i en
aquesta responsabilitat estem aju-
dant els ajuntaments a fer franges

de prevenció, un element fona-
mental. A causa de la sequera, cal
tenir al dia tant les franges com la
gestió dels residus forestals. Tot el
que ens toca i ens demanen els
ajuntaments ho estem fent. 

Ara que parlem de medi am-
bient, no li voldríem deixar de
preguntar per l’ampliació de
l’aeroport del Prat, perquè les
veus que demanen reprendre el
projecte creixen. Vostè i el seu
partit també ho defensen, però
també diu que aspira a comba-
tre, des de la Diputació, els efec-
tes del canvi climàtic, així com
potenciar les infraestructures
verdes. Sembla contradictori...
No ho és pas. Com a presidenta de
la Diputació i alcaldessa d’un mu-
nicipi, Sant Boi, que està dins de la
zona aeroportuària, sempre hem
dit que és necessari tenir una in-
fraestructura de primer nivell que
ajudi la connectivitat del país si no
volem perdre el rol rellevant com a
regió europea de primer ordre.
Aquesta transformació ha de sorgir
des d’una comissió mixta on siguin
presents tots els agents que hi
tenen a veure. El govern de l’Estat
ha estat respectuós amb la posició
del Govern i del territori. I sense
consens, un tipus de transformació
d’aquesta envergadura no es pot
posar en marxa. Necessitem una
gran infraestructura que sigui co-
herent amb la sostenibilitat.

I com s’ha de fer?
Per a això hi ha els experts i els
agents que han de participar en
aquesta comissió, amb una mirada
integral. Jo crec que no podem re-
nunciar ni a una cosa ni a l’altra.

Canviant de tema, a l’inici del
mandat va posar la salut mental
com un dels principals eixos del
seu govern a la Diputació, sobre-
tot pel que fa als joves. Aquest és
un tema que coneix de primera
mà, sent alcaldessa de Sant Boi,
un referent en aquest àmbit.
Com està aplicant el model de
Sant Boi a la Diputació pel que fa
a aquesta qüestió?
A l’anterior mandat vam imple-
mentar ajuts i projectes adreçats als
ajuntaments perquè poguessin
desplegar polítiques de suport per
aconseguir el benestar emocional
dels adolescents, però tenien una
mirada covid. Hem de superar
aquesta mirada i deixar clar que la
salut mental és una prioritat que
impacta de forma més important
en determinats moments vitals, es-
pecialment a l’adolescència i en les
persones grans que estan vivint si-
tuacions de solitud no desitjada.

Veure una dona presidint la Di-
putació no és pas nou. Vostè, de

fet, n’és la tercera. Quan va ser in-
vestida, va lloar el llegat de
Mercè Conesa i de Núria Marín,
les seves dues predecessores, i
va situar la lluita per la igualtat
entre homes i dones com una
prioritat. Veient el que està pas-
sant últimament arreu de l’Estat,
la preocupa que puguem anar
enrere, en aquest sentit?
És un risc que sempre hem hagut
d’assumir. En les últimes dècades hi
ha hagut un avanç de les polítiques
d’igualtat per desarticular tota
classe de discriminació. Però també
hi ha hagut una gran ofensiva de
pensaments populistes que no
tenen la igualtat com a prioritat.

Una enquesta recent apunta que
el 44% dels homes se senten dis-
criminats per aquestes políti-
ques d’igualtat...
Perquè hi ha hagut missatges po-
pulistes que han traslladat la idea
que les polítiques d’igualtat van en

contra dels homes. És un missatge
políticament deliberat que ha calat
en una part de la població. Això és
una fal·làcia que no respon a la re-
alitat. Ni s’ha perjudicat ni hi ha cap
voluntat de perjudicar els homes.

Hem repassat tot un seguit de
temes que requereixen dedica-
ció. En aquest sentit, ja pot desti-
nar tot el temps que voldria als
dos càrrecs que ostenta?
M’he organitzat bastant bé. Per a
mi, la ciutat de Sant Boi és una prio-
ritat, però també el meu rol com a
diputada i estar al servei dels mu-
nicipis. Tinc sort, perquè tant en un
lloc com en l’altre hi tinc grans
equips, plurals i compromesos, que
m’ajuden a complir els dos projec-
tes. Estem complint. Estic complint.

Acabem tornant al discurs d’in-
vestidura, on va finalitzar dient
que tenen “el deure de mirar sem-
pre lluny i continuar treballant de
prop”. Cap a on mira, a quatre anys
vista? Quina serà l’empremta de
Lluïsa Moret a la Diputació?
Pobre de mi [somriu]. Has de mante-
nir un equilibri entre l’estratègia i el
fet quotidià. Mai hem d’oblidar la re-
alitat quotidiana. Estar al carrer, amb
la gent... Escoltar els problemes reals
i les reivindicacions legítimes.<

“Mai hem
d’oblidar
la realitat
quotidiana;
estar al carrer”

“El finançament municipal 
s’ha d’abordar des del consens”

“Els ciutadans
no entenen de
competències;
entenen de
necessitats”

Entrevista
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Els comerciants de la ciutat es-
tan dividits entre els qui defen-
sen obrir tots els diumenges de
l’any i els qui no.

El passat 24 de gener l’asso-
ciació de comerciants Barcelona
Oberta, favorable a l’obertura
dels comerços en diumenge, va
presentar un estudi que assegu-
ra que la ciutat va facturar 306
milions d’euros de vendes en els
diumenges festius de 2023, xifra
que suposa un 9,5% d’augment
de la facturació dels comerços.

L’informe analitza l’impacte
positiu que ha tingut en l’eco-
nomia de la ciutat que els co-
merços de l’anomenada Zona
de Gran Afluència Turística
(ZGAT) obrissin tots els di-
umenges de maig a setembre,
una mesura pactada fa dos anys.

Amb les dades en mà, el pre-

sident de Barcelona Oberta, Ga-
briel Jené, sentenciava que “sem-
bla ridícul que els diumenges de
la Copa Amèrica el comerç esti-
gui tancat, cal ampliar horaris per
no perdre oportunitats econò-
miques”. També va expressar
que hi ha “marge per fer créixer

la marca Barcelona, per oferir
aquesta experiència global –shop-
ping, oci-cultura i restauració–a
residents i visitants”. Segons les
dades, els turistes van gastar, de
mitjana, el doble que els residents
en restauració.

“Cal apostar per continuar
obrint i per obrir tot l'any. Bar-
celona s'ha quedat sola en la
gran cursa de les ciutats que

obren els comerços en diumen-
ge”, va afirmar Jené.

Els comerços de Barcelona
Oberta tenen ara una eina de
pressió per aconseguir l’obertu-
ra en diumenge durant tots els
caps de setmana de l’any.

LA CARA B DE LA MONEDA
Barcelona Comerç és a l’altra
banda del debat. És l’associació

de comerciants dels eixos que no
són al centre de la ciutat i la seva
visió és força diferent. 

Pròsper Puig, el president
de l’entitat, convida a “pregun-
tar-se exactament a qui benefi-
cia” la mesura. “Ja obrim 31
festius, és l’acord a què vam ar-
ribar per als pròxims quatre
anys i és suficient”, afirma. Tam-
bé exposa que “a les ciutats

d’Europa on hi ha flexibilitat
horària, el comerç local ha des-
aparegut”, i es qüestiona si és
aquest el model de ciutat desit-
jat. Assegura que “Barcelona no
és una ciutat tancada”, com s’ha
plantejat perquè les botigues de
conveniència, els comerços an-
nexos a benzineres i els serveis
de barri, entre altres, tenen ja ho-
rari d’obertura lliure.

El Portal de l’Àngel ple de gent comprant. Foto: Jordi Bataller/ACN

Mar Bermúdez
BARCELONA

Tancar diumenge: útil o “ridícul”?
» Barcelona Oberta presenta dades que mostren els grans beneficis d’obrir els comerços en diumenge
» Barcelona Comerç critica que els beneficis no són per a tothom i que es perjudica el comerç de barri

Turisme | El 70% de l’ocupació hotelera catalana és de Barcelona
Els hotels catalans van tancar el 2023 rebent 1.159.905 turistes, segons les dades de Conjuntura
Turística Hotelera publicades per l'Institut Nacional d'Estadística, un 6,98% més que el mes de

desembre de 2022. Destaca que gairebé el 70% de l'ocupació es va centrar a Barcelona.

“A les ciutats d’Europa
on hi ha flexibilitat
horària, el comerç local
ha desaparegut”
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Esports Futbol sala | L’AE Les Corts-UBAE rep el Roldán FSF 
El conjunt de Robert Caneda rebrà el pròxim 10 de febrer el Roldán FSF en partit

corresponent a la 19a jornada de la Primera Divisió. L’AE Les Corts-UBAE 
hi arribarà després de la derrota per 5-3 contra l’Ourense CF del passat 27 de gener.

Abans que tregui la gravadora i
comencem la conversa, Marti-
na Fernández (Badalona, 2012)
recorre molt de pressa, i una ve-
gada i una altra, una petita dis-
tància de la pista del Pavelló
Olímpic Municipal la Mina.
Potser està una mica nerviosa.
És obvi que té una energia infi-
nita.  Quan, una estona després,
li pregunto si és molt inquieta,
la petita observa el pare, el Da-
vid Fernández (Badalona, 1973),
i la mare, la Trini Aranda (Bar-
celona, 1977), i respon amb un
gran somriure: “Sí...”. És la seva
primera entrevista.  

La Martina agafa una pilota
i la mira amb ulls d’exploradora,
com si volgués descobrir-hi tots
els seus racons. Com si fos un
mapa d’un tresor o un paisatge
encisador. “No sabria concretar-
te com em sento amb una pilo-
ta a les mans, però sé que és el
moment més feliç del dia. A
casa no estic mai quieta i m’hi
passo molt de temps fent tirs a
l’habitació”, confessa la jugado-
ra del mini A del Bàsquet Femení
Sant Adrià, subcampiona del
60è Trofeu Molinet-20è Tor-
neig de Nadal del CB Granollers. 

UN 55% D’EFECTIVITAT
A més, durant el descans de la
final (derrota per 29-35 contra
el Joventut Club Badalona), la
Martina es va proclamar cam-
piona del concurs de triples,
després de superar tres duels di-
rectes i amb un 55,55% d’efec-
tivitat.  A cada eliminatòria va
haver de llençar 15 triples, cinc
des de tres posicions diferents.
A la primera fase en va anotar
vuit, a la semifinal, 12, i a la fi-
nal, cinc. “Estava molt tran-
quil·la. Volia guanyar i, since-
rament, sentia que ho faria”,
comparteix amb seguretat. Una
determinació que, segons la
mare, ha heretat del pare.    

En David somriu: “El que
més admiro i el que més m’a-
caba sorprenent sempre de la
Martina és l’esperit de supera-
ció. Quan es troba alguna difi-
cultat, s’hi deixa l’ànima i el cor
fins que la supera”. “La meva fi-
lla és inspiradora. No s’atura
mai ni abaixa els braços. No té
cap mena d’excusa per deixar de
donar-ho tot”, afegeix, orgu-

llosa, la Trini, la mare. I la Car-
la González (Barcelona, 1997),
l’entrenadora, ens ajuda a com-
pletar el retrat de la protago-
nista: “La Martina sempre t’es-
colta i aplica el que li demanes.
Crec que sap que n’espero molt
i intenta recompensar-m’ho.
És molt fàcil d’entrenar”.  

“Que com és la meva mecà-
nica de tir? Crec que és molt

bona”, respon, amb convicció i
certa timidesa, la Martina. “Té
una mecànica molt neta i molt
bona, però a vegades als partits
li costa una mica carregar la mà
de pressa. A l’inici dels entre-
naments és sobretot quan tre-
ballem el tir amb totes les ju-
gadores”, enraona la tècnica.    

UN VALUÓS REFORÇ EXTRA
La jugadora té un valuós reforç
extra: l’ajuda del seu pare. En
David Fernández és entrenador
i ha dirigit al Club Maristes
Ademar Badalona, al Círcol Ca-
tòlic Badalona i a Danone a la
lliga d’empreses. A l’estiu, de di-
lluns a divendres i de vuit a deu

del matí, la Martina llençava tri-
ples a la plaça Pompeu Fabra
sota la supervisió del pare, i els
dissabtes i diumenges anaven a
jugar a les pistes del Màgic. El
premi a millor triplista és fruit
d’un treball silenciós de repetir,
repetir i tornar a repetir.    

A la badalonina, que va co-
mençar a jugar a bàsquet al
seu col·legi, l’Escola Cultural, li
agraden els reptes, superar-se i
ajudar els altres. És una es-
ponja. Encaixa en un equip
“treballador, ambiciós i sempre
amb ganes de més” que s’as-
sembla a l’entrenadora Carla
González, a qui li brillen els
ulls parlant del grup. 

A la tècnica l’omple com-
provar dia a dia “el gran creixe-
ment” d’un equip construït “des
de zero” la passada temporada,
amb l’arribada de jugadores
com la Martina, i que aquest curs
només té dues novetats, la Lau-
ra i la Valentina. “Compartim un
camí amb unes jugadores que
senten que estan jugant al mà-
xim nivell amb les amigues, uns
pares i unes mares que sumen,
i uns tècnics que remem en la
mateixa direcció. Vull que les ju-
gadores confiïn en mi i, alhora,
que em respectin, perquè soc
l’entrenadora”, exposa González.

Del 4 de gener de 2024, que
sempre serà especial per a ella,
la Martina es queda, “sobretot”,

amb el moment en què els van
lliurar el trofeu de subcampio-
nes i van celebrar “una fita que
no era gens fàcil”. “Sentia orgull
per l’equip i pel club, i per la
meva família, i, alhora, tristesa
perquè no vam acabar les pri-
meres”, exposa la badalonina,
que sap que gràcies al cos tècnic
i a les companyes és una juga-
dora més completa i amb més

energies per lluitar millor cada
pilota. S’ho passa pipa veient ju-
gar i animant el primer equip
del Bàsquet Femení Sant Adrià
al Marina Besòs, que el pròxim
11 de febrer serà l’escenari de
l’All Star de Super Copa.   

LES LLIÇONS DE LA VIDA
“El premi era arribar a la final.
Si es guanyava, genial. Si no
era així, també n’hi hauria una
experiència. Cal trobar un apre-
nentatge i una lliçó de cada mo-
ment. Si el resultat és bo, volem
que la Martina toqui de peus a
terra. Si la notícia no és bona, l’a-
nimem perquè continuï enda-
vant, perquè la vida és plena de

contrastos”, intervé en David,
que és cap d’estudis de l’Escola
Liceo Egara, de Terrassa. 

Es nota que la filla ja ha in-
corporat els valors familiars.
“M’ho passo molt bé amb les
companyes i m’hi deixo la pell,
i intento ajudar sempre, sobre-
tot en les dificultats. Si una
companya està capcota perquè
ha fallat li dic: ‘Intenta-ho un al-
tre cop, perquè la pròxima sí
que et sortirà bé’”, exposa la
Martina, que té com a gran re-
ferent la montgatina Silvia Do-
mínguez, capitana del Perfu-
merías Avenida, a qui l’uneix un
vincle especial. 

ALEGRIA I ENERGIA
Diria que la seva entrenadora
s’identifica molt amb el caràc-
ter de l’aprenent: “La Martina és
una jugadora molt d’equip que
transmet alegria i molta energia
al grup”. González, que també és
directora tècnica i entrenadora
del júnior A femení del CB Ma-
nyanet Les Corts, va començar
a jugar a bàsquet “tard”, a sisè
de Primària, i, a poc a poc i grà-
cies a alguns dels entrenadors,
es va enamorar per sempre de
l’esport de la cistella.  

“Tinc el cor verd i groc, els
colors del Manyanet Les Corts,
el club del barri que m’ho ha do-
nat tot, i ara també el tinc lila.
Ah, el júnior A cortsenc també
és un equip molt maco. Estem
intentant tancar la seva forma-
ció el més amunt possible i,
sobretot, que gaudeixin d’a-
quest meravellós esport”, com-
parteix González. 

Són gairebé dos quarts de
sis de la tarda, l’hora de l’en-
trenament del mini A del Bàs-
quet Femení Sant Adrià, i apa-
reixen les companyes de la
Martina, que deixen els abrics
i les motxilles a terra i observen,
encuriosides, l’escena. 

Acabada la conversa, és el
moment de la sessió de fotos.
Quan el pare, la mare i l’entre-
nadora agafen la petita per a la
imatge que il·lustra aquest re-
portatge, la medalla de plata de
subcampiona del Trofeu Moli-
net s’amaga, tímida com si tin-
gués vida pròpia, a una butxa-
ca de la protagonista, que som-
riu mentre aixeca el trofeu de
campiona del concurs de triples.
I després, quan li faig un retrat
individual, la Martina es posa
de puntetes. Està clar que vol
créixer en tots els sentits.   

Toni Delgado
LES CORTS

Martina Fernández vol créixer 
» La jugadora del mini A del Bàsquet Femení Sant Adrià guanya el concurs de triples del Trofeu Molinet
» L’entrena Carla González, directora tècnica i entrenadora del júnior A del CB Manyanet les Corts

La Trini Aranda, el David Fernández i la Carla González agafen la Martina Fernández. Foto: Toni Delgado

“La Martina sempre
t’escolta i aplica el que
li demanes”, la retrata
la tècnica barcelonina

“Tinc el cor verd i groc,
els colors del Manyanet
Les Corts, que m’ho ha
donar tot”, diu González 
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Aquesta comèdia escrita per Xavi Mo-
rató entrellaça el gènere de terror i ex-
plica la història d'una parella homose-
xual que passa un cap de setmana en
una casa perduda del Pallars. Allà suc-
ceiran fets paranormals que situaran els
personatges al límit. El muntatge es po-
drà veure fins al 17 de març a l’Aquità-
nia Teatre de Barcelona.

Teatre

Asmodai
Pau Doz

El duet de Valls Figa Flawas ha publicat el
seu segon disc, que inclou un total de 20
cançons en les quals es barregen gène-
res urbans i llatins. Hi destaquen col·la-
boracions amb Mushka i Lluís Gavaldà i
singles tan famosos com Diabla, Musse-
guo Que no s’acabi. Per al grup, és un disc
que “anima a les festes diürnes i a les so-
bretaules”.

Música

El film narra la història de Juanita, que des-
prés d’una infància i adolescència com-
plicades fa realitat el seu desig de ser mon-
ja i anar a viure a un convent. Un cop allà
viu diverses aventures juntament amb al-
tres monges que acaben convertint-se en
la família que mai havia tingut. Mario Va-
querizo, Antonia San Juan i Gemma Cu-
ervo són alguns dels protagonistes.

Pelis i sèries

La reina del convento
Carmen Perona

La calçotada
Figa Flawas

Els Vespres d’Hivern
Durant tot el mes de febrer, la Universitat de Barcelona or-

ganitza el cicle de concerts Els Vespres d'Hivern de la UB, que
presenta les propostes musicals més destacades de l'esce-
na emergent. El Paranimf de la mateixa universitat es con-

verteix en l'escenari d'aquesta iniciativa, que té lloc cada di-
vendres a les vuit del vespre, amb entrada gratuïta. Els qua-

tre artistes que conformen el cartell d'enguany són la bai-
xista i cantant Magalí Datzira, la també cantant, en aquest

cas de pop atemporal, Selma Bruna, el pianista, compositor
i cantant de música fusió Bru Ferri i la cantautora Mar Pujol.

A L B E R T  P L AQUI ÉS?

ÉS FAMÓS PER...

A LES XARXES...

QUÈ HA FET?

La fitxa

No t’ho perdis

Es tracta d’un llibre plenament auto-
biogràfic que aborda un dels episodis
més colpidors de la vida de l’escriptor: el
suïcidi del seu amic Raül. La novel·la és
també un relat sobre el pas a l'edat
adulta i un cant a l'amistat, amb el qual
l'autor fa una radiografia de la seva ado-
lescència a Vic. Amb tot plegat reivindi-
ca la importància de parlar del suïcidi.

Llibres

Els murs invisibles
Ramon Mas

| Tekken 8
És l'octava entrega de la saga de lluita per excel·lència per a Xbox,

PlayStation i ordinador. Promet ser la millor edició llançada fins ara.
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El polifacètic cantautor i actor Albert Pla (Saba-
dell, 1966) ha estat un dels guanyadors dels Pre-
mis Feroz d’enguany, que reconeixen les millors

produccions audiovisuals espanyoles de l’any. En
concret, va emportar-se el premi a millor actor de
repartiment per la sèrie La Mesías. De la seva tra-
jectòria en el món del cinema i la televisió desta-
ca la seva aparició en films com Airbag, de Juan-
ma Bajo Ulloa, o A los que aman, d’Isabel Coixet,

entre altres pel·lícules, sèries i programes 
emesos per TV3 i altres plataformes. 

Amb tot, la principal fama de Pla es deu 
a la música, ja que és considerat un 

dels cantautors catalans més icònics, 
per les seves cançons controvertides, 

provocadores i de denúncia. 
Precisament, ara està de gira 

i no va poder recollir el premi. 

Famosos

Ser un reconegut cantautor i actor català
Ha participat en diversos films i sèries i té una dotzena de discos

Ha guanyat el Feroz a millor actor de repartiment 
S’ha endut el guardó per la seva aparició a la sèrie ‘La Mesías’

Missatges de felicitació per al sabadellenc
També hi ha qui critica l’absència de Pla a la gala
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CONSELLS PER VIURE MILLOR

Un estudi publicat a la revista BMJ Open revela que el 60% 
dels joves i adolescents consumeixen aquestes begudes 

E S T I L S  D E  V I D A

i JOVES 
Continua la croada contra les begudes energètiques. Ara, un es-
tudi noruec publicat a la revista BMJ Open estableix una relació
de causalitat entre el consum de begudes energètiques i l’in-
somni dels universitaris. No és estrany si tenim en compte que
aquests productes contenen entorn de 150 mg per litre de cafe-
ïna, a banda del sucre i altres components, com ara vitamines
minerals i aminoàcids. El més preocupant, i el que posa en re-
lleu la recerca, és que ni els joves ni les seves famílies són plena-
ment conscients de la composició d’aquestes begudes ni dels
seus efectes. Per això les prenen amb tanta naturalitat, com si
fossin un refresc qualsevol. 

L’estudi noruec, que ha analitzat més de 50.000 joves d’entre
18 i 35 anys, revela que, com més augmenta el consum, més es
redueixen les hores de son per culpa de l’insomni. Els partici-
pants van proporcionar informació sobre el consum que feien
de begudes energètiques i les hores que dormien en diverses
circumstàncies. La conclusió és que els efectes són tan imme-
diats que la consumició d’una llauna d’un a tres cops al mes ja
pot provocar insomni en els joves estudiants.  

Begudesquenodeixendormirels joves

Les begudes energètiques contenen 150 mg de cafeïna
per cada litre, a banda d’una gran quantitat de sucre

Les claus

Amb una sola consumició cada dos o tres mesos 
ja n’hi ha prou per alterar el son dels joves universitaris 

Els homes consumeixen més begudes energètiques; 
un 50% dels enquestats respecte al 40% de les dones 
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